

引用本文:

鲁宝亮, 孙晓猛, 张功成, 张斌, 郎元强, 王璞珺. 南海北部盆地基底岩性地震-重磁响应特征与识别[J]. 地球物理学报, 2011, V54(2): 563-572, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.02.036

LU Bao-Liang, SUN Xiao-Meng, ZHANG Gong-Cheng, ZHANG Bin, LANG Yuan-Qiang, WANG Pu-Jun. Seismic-potential field response characteristics and identification of basement lithology of the northern South China Sea basin. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2011, V54(2): 563-572, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.02.036

## 南海北部盆地基底岩性地震-重磁响应特征与识别

鲁宝亮<sup>1</sup>, 孙晓猛<sup>1</sup>, 张功成<sup>2</sup>, 张斌<sup>1,3</sup>, 郎元强<sup>1</sup>, 王璞珺<sup>1\*</sup>

1. 吉林大学地球科学学院, 长春 130061;
2. 中海油研究总院, 北京 100027;
3. 辽河油田勘探开发研究院, 盘锦 124010

Seismic-potential field response characteristics and identification of basement lithology of the northern South China Sea basin

LU Bao-Liang<sup>1</sup>, SUN Xiao-Meng<sup>1</sup>, ZHANG Gong-Cheng<sup>2</sup>, ZHANG Bin<sup>1,3</sup>, LANG Yuan-Qiang<sup>1</sup>, WANG Pu-Jun<sup>1\*</sup>

1. College of Earth Sciences, Jilin University, Changchun 130061, China;
2. CNOOC Research Institute, Beijing 100027, China;
3. Institute of Exploration and Development of Liaohe Oilfield Company Ltd., Panjin 124010, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (1017KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

**摘要** 针对性选取东南沿海露头剖面18条,采集245件南海盆地基底可能出现的岩性样品,测定其密度和磁化率,建立各种岩性的密度-磁化率交会图版,以此约束过井地震剖面和重磁异常的地质解释,总结出南海北部盆地基底火山岩、侵入岩、变质岩和沉积岩4大类11亚类岩性的地震-重磁响应特征.应用重磁震-岩性解释模型逐一南海盆地北部主干剖面进行地质-地球物理综合解释,从而实现了盆地基底岩性的平面填图.这种从盆缘剖面到盆地内部、从岩石物性测量到地质-地球物理综合解释的方法,在资料获取难度大、地质条件复杂的南海盆地基底地质研究中,业已证明是行之有效的,相信在其他盆地研究中也会有借鉴意义.

**关键词:** 南海北部 基底岩性 岩石物性 地震 重磁异常

**Abstract:** We selected 18 outcrop sections along the southeastern coast and acquired 245 rock samples which may occur in South China Sea Basin basement. Their density and magnetic susceptibility are measured and the density-magnetic susceptibility crossplot is established that is used to constrain the geological interpretation of seismic profiles through wells and potential anomalies. Then, we have summarized the seismic-potential field response characteristics of basement rocks, which contain volcanic rock, intrusive rock, metamorphic rock and sedimentary rock, in 4 categories and 11 sub-categories in the northern South China Sea Basin. Application of the geological-geophysical interpretation model to each main profile in South China Sea Basin, the basin basement lithology mapping is well achieved. So, this method, from the section of basin margin to the inner basin and from the measure of rock density and magnetic susceptibility to the geological-geophysical interpretation, has proven to be effective in the South China Sea Basin where the data acquisition is difficult and geological condition is complex. And this study also has a certain reference value for other basins.

**Keywords:** Northern South China Sea Basement lithology Physical properties of rock Seismic Gravity and magnetic anomalies

Received 2010-07-17;

Fund:

国家科技重大专项(2008ZX05025)和国家“973”项目(2009CB219303)联合资助.本文获“东北亚生物演化与环境教育部重点实验室”、吉林大学“211”工程三期建设项目和2009年教育部基本科研业务经费(“吉林大学创新团队发展计划”)支持.

Corresponding Authors: 孙晓猛,男,1954年生,教授,主要从事区域、盆地构造和地层学研究. E-mail: sunxiaomeng5210@163.com Email: sunxiaomeng5210@163.com

About author: 鲁宝亮,男,1984年生,博士研究生,石油地质专业. E-mail: lusky333@yahoo.com.cn

链接本文:

### Service

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- Email Alert
- RSS

### 作者相关文章

- 鲁宝亮
- 孙晓猛
- 张功成
- 张斌
- 郎元强
- 王璞珺

